

CODEX ALIMENTARIUS COMMISSION



Food and Agriculture
Organization of the
United Nations



World Health
Organization

Viale delle Terme di Caracalla, 00153 Rome, Italy - Tel: (+39) 06 57051 - E-mail: codex@fao.org - www.codexalimentarius.org

Agenda item 10

CAC/42 CRD29
Original Language Only

JOINT FAO/WHO FOOD STANDARDS PROGRAMME

CODEX ALIMENTARIUS COMMISSION

Forty-second Session

CICG, Geneva, Switzerland, 8 - 12 July 2019

Comments of the IOC

English

The IOC expresses its concerns on the deletion of the Ordinary Virgin Olive Oil category in the step 2 of the draft revision of the standard for olive oils and olive pomace oils (CODEX STAND 33-1981). No consensus was reached at the 26th CCFO meeting but the category was deleted in the draft. This category exist in the 2015 UN international agreement of olive oil and table olives and the deletion of an edible category in the Codex standard could have a serious impact for some countries.

The standardization work of the intergubernamental organizations should be taken into account (Art. 1 b, 1 c and 1d of the Codex Comission procedures) and the international standards should be harmonized, as much as possible, to facilitate the international trade.

This issue is very relevant and should be submitted to further discussion at the eWG and to the CCFO. For that reason, the IOC propose to maintain this category into brackets and to discuss it at the same time that the organoleptic limit of virgin olive oil category because of the relevant implications and technical obstacles that could create this discrepancy and incoherence of the international standards in the international trade.

French

« Le COI exprime sa préoccupation concernant la suppression de la catégorie "Huile d'olive vierge courante" à l'étape 2 de la révision de la norme. Bien qu'aucun consensus n'ait été atteint à la réunion du CCFO, cette catégorie a été supprimée dans le projet. Cette catégorie est prévue dans l'Accord international de 2015 des Nations Unies sur l'huile d'olive et les olives de table. La suppression d'une catégorie comestible de la norme du Codex pourrait avoir des conséquences importantes pour certains pays.

Les travaux de normalisation des organisations intergouvernementales devraient être pris en compte (art. 1 b, 1 c et 1 d des procédures de la Commission du Codex) et les normes internationales devraient être harmonisées, dans la mesure du possible, pour faciliter le commerce international.

Cette question est très importante et devrait faire l'objet de discussions plus approfondies au sein du GTe et du CCFO. Le COI propose que cette catégorie continue à être mentionnée, entre crochets, et que cette question soit débattue à l'occasion de la discussion sur les limites organoleptiques de la catégorie "Huile d'olive vierge", compte tenu des conséquences importantes et des obstacles techniques que pourrait entraîner une telle divergence et incohérence entre des normes internationales régissant le commerce international ».